
آقاي هاشمي طبا المپيك ريو با نزولي 8پله اي 
در جدول مدال ها به پايان رسيد. ارزيابي تان 
از نتيجه ايران در ريو چيست؟ اين نتيجه را 
نس�بت به نتيجه تاريخي در المپيك لندن 

چطور مي بينيد؟
در مجم��وع اگر بخواهيم بررس��ي كني��م نتيجه اي كه 
ورزشكاران كش��ورمان در المپيك ريو گرفته اند، نسبتاً 
خوب بود و نمي توان با توجه به نزول در جدول مدال ها، 
كارنامه كاروان را منفي دانست. به هر حال آن چيزي كه 
بديهي اس��ت ما در المپيك چهار سال گذشته در لندن 
توانس��تيم يك نتيجه تاريخي بگيريم و شرايط بهتري 
نسبت به ريو داش��تيم اما اين باعث نمي شود با توجه به 
آن نتيجه، در ريو به كاروان ايران نمره قبولي ندهيم. البته 
برخي رشته ها دور از انتظار بودند و نتوانستند بر خلاف 
پيش بيني ها نتيجه بگيرند اما در مجموع بخواهيم بررسي 
كنيم، عملكردي كه ايران در المپيك ريو گرفت، با يك 

نتيجه خوب همراه بود. 
اش�اره كرديد كه برخي رش�ته ها نتوانستند 
انتظارات را برآورده كنند و رشته هايي مانند 
تكواندو و كش�تي فرنگي را مي ش�ود در اين 
رديف قرار داد، رش�ته هايي ك�ه اميد زيادي 

به آنها بود!
قبل از المپيك به اين دو رشته به عنوان رشته هايي كه 
در ريو ش��انس مدال دارند، نگاه مي شد اما نتيجه اي كه 
در برزيل رقم خورد، كام��لًا متفاوت با پيش بيني ها بود. 
رشته اي مانند تكواندو با حذف سه ورزشكارش در بخش 
آقايان كاملًا ناموفق بود. اين در حالي بود كه مس��ئولان 
و مربيان تكواندو از كس��ب م��دال و وضعيت خوب تيم 
صحبت مي كردن��د. در فرنگي هم همه اب��راز اميدواري 
مي كردند اما اين رشته هم تنها توانست دو برنز بگيرد، 
البته نتيجه تاريخي كشتي فرنگي كه 3 مدال طلا كسب 
كرد، نتيجه اي بود كه تكرار نمي شود اما حداقل دو طلا 
انتظار مي رفت كه فرنگي كاران به دست بياورند. ضعف اين 
دو رشته را علاوه بر برنامه ريزي كه براي آماده سازي شان 
صورت گرفت، بايد در ضعف تكنيكي ورزشكاران ديد. در 
رشته اي مانند تكواندو، تكواندوكاران از اجراي تكنيك 
عاجز بودند، در فرنگي هم نديديم كه يك كشتي گير فن 
بزند و علت آن را بايد در نوع تمرينات ديد. علاوه بر اين در 
كشتي فرنگي ضعف بدني بچه ها هم مشهود بود. چنين 
شرايطي مطمئناً منتهي به موفقيت نمي شود و نتيجه اي 

مانند ريو رقم مي خورد. 
البته كاروان كش�ورمان در ريو از ناداوري هم 
ضربه خ�ورد. خيلي ها اين مس�ئله را به خاطر 
سياس�ت تقس�يم مدال ها در برخي رشته ها 
مي دانند كه نمي گذارند يك تيم بيشتر از يك 

س�قوط هش�ت پله اي 
دنيا حيدري
   گزارش

نس�بت ب�ه جاي�گاه 
المپيك لندن، نشان از 
كارنامه ناموفق ورزش ايران در ري�و بود؛ كارنامه 
ناموفقي كه ثمره بي توجهي هاي مسئولان و مديران 
ورزشي كشور است؛ مديراني كه در زمان موفقيت 
يك پاي عكس هاي دسته جمعي و يادگاري هستند 
و به وقت ناكام�ي، پاي بضاع�ت ورزش را به ميان 
مي كشند و زحمات ورزشكاراني كه با دست خالي و 
با كمترين امكانات خود را به المپيك رسانده و به 
دليل مهيا نبودن ش�رايط از رس�يدن به موفقيت 
بازماندند را زير سؤال مي برند.  المپيك يك بار ديگر 
نشان داد نتيجه عدم توجه و حمايت از ورزشكاران، 
مي تواند نتايج ناباورانه اي را رقم بزند. نتايجي چون 
ناكام�ي فرنگ�ي كاران،  دو و ميدان�ي كاران و... 
تيراندازي: تيراندازان ايران خش��ك تمرين كردند. 
بدون تير، آن هم چند سال. بنابراين بايد به آنها حق داد 
كه وقتي الهه احمدي ششمي لندن را تكرار مي كند و 
نجمه خدمتي در اولين حضورش در المپيك هش��تم 
مي شود، خوش��حال باش��ند. تيراندازي در ريو، اسير 
كمبودها ش��د، كمبودهاي ناخواس��ته و خودساخته 
كه مي توان ريش��ه هاي آن را در اختلافات فدراسيون 
با وزارت ورزش جس��ت وجو ك��رد؛ اختلافاتي كه دود 
آن به چش��م تيراندازان رفت. آن هم در حساس ترين 

رقابت هاي دنيا. 
تير و كمان: وقتي تنها سهميه تير و كمان را يك بانوي 
پارالمپيكي كسب مي كند، نمي توان و نبايد توقع مدال 
و درخش��ش داش��ت. زهرا نعمتي در همان نخستين 
مسابقه حذف شد اما حضور او به عنوان يك پارالمپيكي 
در المپيك برد محسوب مي ش��د و البته مايه خجالت 
ورزشكاران تيروكمان و اين فدراسيون كه تنها نماينده 
ايران در المپيك ريو، بايد يك بانوي پارالمپيكي باشد. 

بوكس: حتي اگر ناداوري در ح��ق روزبهاني در ريو را 
كنار بگذاريم، تنها بوكسور ايران در المپيك و قبل از آن 
آنقدر حاشيه داشت كه مي شد تصور حذف زود هنگام او 
را داشت. مسئله اي كه به طور مستقيم به سوء مديريت 
فدراس��يون بوكس ايران برمي گردد. روزبهاني كه دو 
سال قبل اولين س��هميه المپيك ايران را كسب كرده 
بود، قبل از آنكه راهي برزيل ش��ود، ب��ازي را به ناطق 

نوري باخته بود. 
دو و ميداني: وقتي رسيدن تفتيان به نيمه نهايي و عبور 
دونده ماراتن از خط پايان با وضعيتي نامناسب تبديل 
به بزرگ ترين موفقيت ورزشكاران دو  و ميداني مي شود، 
مي توان پي برد كه كيهاني و فدراسيون دو و ميداني در 

چهارسال گذشته هيچ كاري نكرده اند! همه نماينده هاي 
ايران حذف ش��دند تا دو و ميداني در ريو حرفي براي 
گفتن نداشته باش��د. حتي با احسان حدادي كه تصور 

مي شد حداقل در حد و اندازه هاي لندن ظاهر شود. 
دوچرخه سواري: دوچرخه سواران ايران درحالي در 
ريو ناكام بودند كه در آس��يا ح��رف اول را مي زنند و بر 
سكوهاي اول مي ايستند. اما در برزيل نه تنها هيچ يك 
از آنها موفق به گذش��تن از خط پايان نشدند، كه قادر 
ميزباني به عنوان كاپيتان تيم نيز در دومين حضورش 
در المپيك، با مصدوميت مواجه شد و نه در جاده از خط 

پايان گذشت و نه در تايم تريل. 
پينگ پن�گ: اگ��ر چ��ه كس��ي انتظ��ار م��دال از 
پينگ پنگ بازان ايران نداش��ت اما ب��ا توجه به دومين 
حضور ندا شهسواري و نوشاد عالميان در المپيك، اين 
توقع وجود داشت كه يكي دو برد براي ايران به ارمغان 
بياورند، اما نوشاد نه فقط باخت، كه بد هم باخت، اما نيما 
حداقل يك بازي را برد. هر چند اين برد هم نتوانس��ت 

ناكامي پينگ پنگ ايران در ريو را كمرنگ كند. 
شنا: هيچ توقعي از تنها شناگر 16 ساله ايران كه با وايلد 
كارت راهي ريو شده بود، نبود. شناگري كه برزيل تنها 
مي توانست تجربه اي براي او باشد تا شايد اگر مورد توجه 
قرار گيرد و ش��رايط برايش مهيا شود، در المپيك هاي 

بعدي بتواند حداقل موفق به كسب سهميه شود. 
قايقراني: عملكرد مهس��ا جاور و عادل مجللي در ريو 
قابل دفاع اس��ت و اگر فاصله فاح��ش قايقراني ايران با 
دنيا نبود، شايد اين دو قايقران به نتيجه اي بهتر از آنچه 

 e كسب كردند مي رسيدند. حضور مهسا جاور در فينال
روئينگ تك نفره و راهيابي مجللي به مرحله نيمه نهايي 
كانو كانادايي توانايي قايقراني ايران را به رخ مي كشد كه 
نيازمند اندكي توجه و امكانات اس��ت تا فاصله اش را با 

قايقراني دنيا كم كند. 
جودو: سال هاست كه جودو حرفي براي گفتن ندارد و 
سوء مديريت،  مشكلات فراواني به بار آورده كه بارز ترين 
آن، حذف نمايندگان ايران در نخستين رقابت المپيك 
بود. البته انتظاري هم جز اين نب��ود وقتي نصرت خان، 
سرمربي تيم جز يك تماشاگر نبود و رودكي به عنوان مدير 
تيم هاي ملي مهم ترين دغدغه اش قبل از اين رقابت هاي 
مهم، حضور مستمر و مداوم در برنامه خندوانه بود بايد هم 

جودو كاران حتي يك پوئن هم نگيرند!
 تكواندو: قرار بود سونامي و ويرانگر تكواندوي ايران، 
المپيك ريو را به هم بريزند. عاش��ور زاده و خدابخشي 
نفرات اول دنيا بودند. مرداني و كيمي��ا عليزاده بانوان 
هم از جمله شانس هاي مدال. يعني هوگوپوشان با نيت 
كسب چهار مدال راهي ريو شدند كه گفته مي شد دو 
مدال آن مي تواند زرين باشد. اما نه سونامي براي ايران 
مدال گرفت و نه ويرانگ��ر راه به جايي ب��رد تا تكواندو 
كارنامه ناموفقي داشته باشد. آنهم در حاليكه همواره در 
المپيك يك مدال را گرفته بودند. اما در مقابل ناكامي 
مردان، تنها بانوي هوگوپ��وش كاروان ايران، بعد از 63 
سال، نخس��تين مدال تاريخ بانوان المپيك ايران را به 
دست آورد. مدال برنزي كه به اندازه يك طلا مي ارزيد. 
شمشيربازي: كمتر كسي روي شمشيربازان حساب 

مي كرد. هرچند خودشان اميدواري هاي زيادي داشتند 
و تأكيد مي كردند كه دنيا را به تعجب وا مي دارند؛ آنهم 
با يك مربي ايراني. البته هم كه همه را متعجب كردند. 
پاكدامن اگر چه در بازي نخس��ت حذف شد، عابديني 
اما تا يك قدمي فينال هم رفت اما براي كس��ب نشان 
برنز برابر نماينده كره جنوبي باخت و براي اولين بار به 
عنوان چهارم المپيك دست يافت؛ عنواني كه تاكنون 
شمشيربازي ايران به آن دس��ت نيافته بود و موفقيتي 

قابل توجه به حساب مي آيد. 
وزنه برداري: حس��اب ويژه اي روي شاگردان سجاد 
انوش��يرواني باز ش��ده بود و دو طلا،  حداقل انتظاري 
بود كه از وزنه برداران ايران،  جز كيانوش رس��تمي كه 
به تنهايي تمرين مي كرد، مي رفت. كيانوش و سهراب 
مرادي البته موفق ش��دند انتظارات را ب��رآورده كرده 
و دو مدال زرين بگيرن��د. اما مدال به��داد را داوران با 
يك تصميم س��ختگيرانه و نگاه��ي مغرضانه از چنگ 
او در آوردن��د تا س��هم وزنه برداري اي��ران جز دو طلا 
و دو ركورد ش��كني نباش��د. درحالي كه مي توانس��ت 
با س��ه طلا به حضور خود در ريو خاتمه ده��د. با اين 
وجود،  وزنه برداري كارنامه قابل قبولي داشت كه اسير 

ناداوري ها و بي عدالتي ها شد. 
كشتي: انتظارات از كشتي بالا بود. خصوصاً از شاگردان 
بنا كه در لندن س��ه طلا گرفته بودند. اما فرنگي كاران 
شروع خوبي نداش��تند. س��وريان، نابغه فرنگي ايران 
كه باخت،  گوي��ي روحيه ديگران هم از دس��ت رفت و 
نتوانستند آنگونه كه بايد خودي نشان دهند و از شش 
نماينده ايران در اين رش��ته، تنها دو برنز كسب شد تا 
اشك بنا در آيد؛ مربي اي كه براي هر كدام از شاگردانش 

يك مدال كنار گذاشته بود كه كسب آن محقق نشد.
آزادكاران اما تقريباً جور كش��تي فرنگي را كش��يدند. 
هرچند در اين رشته نيز ناداوري ها دست و پاي ورزش 
ايران را بس��ت و رضا يزداني را ناكام گذاشت، اما بعد از 
16 سال، آزادكاران ايران موفق به كسب طلاي المپيك 
شدند. تيم كشتي آزاد ايران كه با شش نماينده در اين 
رقابت ها حاضر شده بود،  با يك طلا، يك نقره و يك برنز 
به كار خود پايان داد تا عملك��رد خوبي از خود به جاي 

گذاشته باشد. 
واليبال: ش��اگردان لوزانو كه نخس��تين حضور خود 
در رقابت هاي المپيك را تجربه مي كردند، مس��ابقات 
گروهي مرحله مقدماتي را با سه باخت برابر آرژانتين، 
لهستان و روس��يه و دو برد مقابل كوبا و مصر به پايان 
رساندند و به جمع هشت تيم برتر راه يافتند اما واليبال 
در مرحله حذفي،  با شكست مقابل ايتاليا، به كار خود 

در المپيك ريو پايان داد. 
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هم خوب داشتيم و هم متوسط و ضعيف
نگاهي به عملكرد كاروان المپيك ايران در ريو

المپيك سي و يكم براي كاروان ايران با ناكامي اكثر المپين هايي كه از آنها 
شيوا نوروزي

     نگاه
انتظار درخشش و مدال داشتيم به پايان رسيد و همين ناكامي ها بود كه 
در نهايت جايگاه بيست و پنجمي و نزول هشت پله اي را نصيبمان كرد. 
هشت مدالي كه به نمايندگان كشورمان رسيد حاصل تلاش هاي مربيان و ورزشكاراني بود كه به رغم همه 
كمبودها از جان مايه گذاشتند و دل مردم را شاد كردند. با اين حال كسب سه مدال طلا، يك نقره و چهار 
برنز نيز نتوانست انتظارات مردم را برآورده كند چراكه همه مي دانيم ظرفيت ورزش ايران بسيار بالاتر از 
اين حرف هاست. متأسفانه در اين دوره از بازي ها بسياري از اميدهايمان براي رسيدن به مدال المپيك 
عملكردي ضعيف و دور از انتظار را به نمايش گذاشتند. به هيچ وجه قابل قبول نيست در رشته هايي چون 
كشتي و تكواندو كه در سال هاي گذشته حرف هاي زيادي براي گفتن داشته ايم نمايندگانمان به راحتي 
شكست خورده و چشم اميد به پيروزي هاي حريفانشان داشته باشند تا بلكه سكوي سوم المپيك را از آن 
خود كنند. از طرف ديگر در چهار سال اخير همه مسئولان همواره از رشد ورزش صحبت كرده اند و اينكه 
در اين راه از هيچ كمك و تلاشي فروگذار نبوده اند پس چطور در المپيك 2016 نه تنها شاهد پيشرفت 

ورزش ايران نبوديم بلكه ضمن سقوط هشت پله اي ناكامي هاي زيادي نيز تجربه كرديم؟!
از يك سال قبل مشكلات تيم هاي المپيكي به اوج خود رس��يد تا جايي كه داد مربيان و ورزشكاران 
اعزامي درآمد. در شرايطي كه ساير رقبا يك س��ال باقي مانده تا روشن شدن مشعل المپيك ريو را با 
بهترين امكانات و فضاي تمريني پشت سرگذاشتند، ولي اينجا تيم هاي المپيكي براي گرفتن ساده ترين 
حق و حقوق خود مجبور بودند بجنگند. در آخر نيز بودجه مصوب فدراسيون ها پرداخت نشد، مشكل 
فشنگ تيم ملي تيراندازي به قوت خود باقي ماند و المپين ها از بي توجهي ها گلايه داشتند. از طرفي 
در رشته هايي چون بوكس و دو و ميداني اختلافات داخلي به حدي بود كه هيچ كس قادر به كتمان آن 
نبود. اين در حالي است كه مديران ارشد نيز قدم جدي و مؤثري براي برون رفت از بحران برنمي داشتند 
و تنها هر چند وقت يكبار به اجبار خبرنگاران اظهارنظرهايي براي رفع تكليف انجام مي دادند. نتيجه 
اين بي توجهي ها، عدم رسيدگي، بي برنامگي، اختلافات كشنده و بي پولي ها را در ريو به وضوح مشاهده 
كرديم. برخلاف آنچه وعده داده مي شد كاروان ايران با داشتن 63 سهميه ضعيف تر از حد انتظار ظاهر 
شد و حتي رقبايمان در برخي رشته ها از شكست هاي ناباورانه المپيكي هاي كشورمان تعجب مي كردند. 
تلخي شكست ها با باخت هاي دور از انتظار برخي كشتي گيران و هر سه نماينده تكواندو مردان بيش از 
پيش حس شد. تكواندو ايران با در اختيار داشتن دو المپين رده اول جهان حتي نتوانست براي يك بار 
هم كه شده سكوي المپيك را تجربه كند و لااقل يك مدال برنز به دست بياورد. شاگران مقانلو برخلاف 
درخشش گذشته خود در مصاف با حريفان ناشناخته خود چنان مبتديانه و پر استرس مبارزه كردند كه 
به رنكينگ فدراسيون جهاني شك كرديم. در اين بين مدال برنز كيميا عليزاده هم اگر نبود بايد فاتحه 
تكواندو را مي خوانديم. همچنان منتظريم كه مسئولان فدراسيون تكواندو توجيه قانع كننده اي براي 
ناكامي مطلق مردان پيدا كنند چراكه اين شكست را نمي توان پشت مدال تاريخي عليزاده پنهان كرد. 
جدا از تكواندو، شكست هاي زيادي در كاروان ايران در ريو 2016 به چشم خورد كه بايد تك تك آنها 
مورد بررسي و كنكاش قرار بگيرند. سخنان اخير ناطق نوري نشان داد كه احسان روزبهاني تنها نماينده 
بوكس ايران به هيچ وجه مورد تأييد فدراسيون نبوده و درواقع اگر بحث سهميه و المپيك مطرح نبود 
اجازه اعزام نيز به روزبهاني داده نمي شد. تيراندازان هم كه طبق روال هميشه با كمبودها دست و پنجه 
نرم كردند بدون آنكه كسي صداي اعتراضشان را بشنود و باري از روي دوششان بردارد. كسب رتبه ششم 
و هشتم از سوي احمدي و خدمتي ثابت كرد كه پتانسيل تيراندازي ما بالاتر از اين حرف هاست و در 
صورتي كه رسيدگي بيشتري به تيراندازان المپيكي مي شد بدون شك حالا در اين رشته نيز صاحب 
مدال شده بوديم. بارها شنيده ايم كه مديران ارشد ورزش همواره بر جدي گرفتن المپيك و برنامه ريزي 
و توجه ويژه براي حضور موفق در اين بازي ها تأكيد كرده اند. ولي نتيجه حاصل شده در ريو ثابت كرد كه 
هنوز هم بسياري تنها به فكر حضور در دهكده و ديدن بازي ها از نزديك هستند. تا زماني كه نگاهمان 
به المپيك و رقابت با بزرگان دنيا را تغيير ندهيم موفقيتي كه آقايان وعده اش را مي دهند هرگز به چشم 

نخواهيم ديد و بيش از اينها بايد منتظر تنزل رتبه در رده بندي جهاني باشيم. 

برخي اتفاقات روي داده در جريان رقابت هاي المپيك 2016 
فريدون حسن

   حاشيه
 ري�و ب�راي چندمي�ن ب�ار ثاب�ت ك�رد ك�ه ورزش اي�ران 
 تا چ�ه ان�دازه ب�ه لح�اظ نداش�تن كرس�ي هاي بين المللي 
و حض�ور مؤثر در مجام�ع جهاني ورزش�ي و فدراس�يون هاي دنيا ضربه پذير اس�ت. 
 در طول تاريخ المپيك و مسابقات جهاني بارها ديده شده كه با ناداوري و تضييع حق واضح و آشكار، 
حق ورزشكاران شايس��ته ايران پايمال شده و 
مسئولان ورزش كشور به لحاظ آنچه ذكر شد 
نتوانسته اند كاري براي احقاق حق ورزشكاران 
انجام دهند، حتي دلخوش كردن به شكايت هاي 
بعدي و نامه نگاري با مجامع قضايي بين المللي 
نيز در اين مواقع ثمري براي ورزش كشور نداشته 
است. در اين ميان تنها حسرت و آه و شرمندگي 
از مردم براي ورزشكاران باقي مي ماند در حالي 
كه بايد گفت آنها نبايد شرمنده باشند. كساني 
بايد خجالت بكشند كه از رياست تنها پشت ميز 

نشستن و دستور دادن را آموخته اند. 
  سر بهداد را بريدند

همه دنيا ديدند، همه، كه چگونه هيئت ژوري 
نشسته در سالن وزنه برداري المپيك ريو با همراهي تاماش آيان رئيس فدراسيون جهاني وزنه برداري حق 
مسلم بهداد سليمي قهرمان المپيك لندن را خوردند و به راحتي مدال طلاي او را به حريف گرجستاني 
تقديم كردند. ما قصد كالبد شكافي و بررسي ريز اين اتفاق تلخ را نداريم اما به نقل از بسياري از كارشناسان 
وزنه برداري وجود برخي ضعف ها در مديريت و رياست فدراسيون وزنه برداري پايه گذار اين اتفاق بد 
براي ورزش ايران بود تا شرمندگي مردم و اشك هايش براي سليمي باقي بماند.  اينكه رئيس فدراسيون 
وزنه برداري ايران با برخي از اعضاي فدراسيون جهاني از جمله رئيس آن مشكل دارد و نمي تواند در 
مواقع حساس آنطور كه بايد و شايد از حق ورزشكاران اين رشته دفاع كند موضوعي است كه البته سابقه 
قبلي هم دارد و مي توان نمونه هاي آن را در المپيك 2000 سيدني براي نصيري نيا و اتفاق غيرقابل باور 

محروميت كلي وزنه برداري ايران به سبب دوپينگ در سال 2005 ديد. 
  صداي مجتبي را كسي نشنيد

روزهاي ابتدايي المپيك بود و كسي زياد حواسش به پسر خوب شمشير بازي ايران نبود، اما مجتبي عابديني به 
ريو رفته بود تا تاريخ ساز شود و شد. به جرئت مي توان گفت كه اگر شمشيربازي ايران قدري به لحاظ مديريتي 
قوي تر در دنيا ظاهر مي شد و بيشتر در چش��م بود، علاقه مندان به ورزش شاهد اشك هاي پيمان فخري 
سرمربي تيم ملي به خاطر ناداوري در ديدار نيمه نهايي برابر حريف امريكايي نبودند.  وقتي پيمان فخري با 
بغض گفت: »اين بچه هر كاري كرد امتياز ندادند، چه كار بايد مي كرد، مجتبي همه را برد اما نگذاشتند.« و 

مجتبي عابديني با چشمان اشكبار فقط بخشش مردم را خواست: »شرمنده مردم شدم، ببخشيد.«
  مي شد احسان برنده باشد

جناب رئيس بي جانشين جلسه گذاشت و بوكسور المپيكي ايران را تحقير كرد بي آنكه ذره اي به مديريت 
خودش عيب و ايراد بگيرد. آنچه در فدراسيون بوكس مي گذرد، اتفاقي است كه طي سه دهه گذشته 
دائماً در حال تكرار است و جالب اينكه كسي ياراي اين را ندارد كه خون تازه اي در بدنه مديريتي اين 
فدراسيون تزريق كند.  احسان روزبهاني كه اين روزها از سوي فدراسيون بوكس به همراه احدي مربي اش 
چهره هايي ناكارآمد و ناسالم معرفي مي شوند مي توانست در ديدار برابر حريف هلندي پيروز باشد اما نشد 
چون بدون پشتوانه راهي المپيك شده بود. احسان و احدي در ريو تنها بودند تا در شرايطي كه مي شد به 
مراحل بالاتر صعود كنند به راحتي حذف شوند. روزبهاني هم گريست و شرمنده مردم شد اما حقيقت 

چيزي وراي اين حرف هاست. 
  به مصدوممان هم رحم نكردند

قبلاً سابقه داشته كه مافياي كشتي حق كشتي گيران ايراني را مثل آب خوردن سر بكشد اما آنچه در 
ريو و در حق رضا يزداني شد حتي خودشان را هم شوكه كرد تا جايي كه بلافاصله رأي به محروميت 
داور مسابقه دادند، كه البته ديواري كوتاه   تر از او انتخاب نكردند چراكه داور بخت برگشته امتياز يزداني 
را داد اما زور او به بقيه نرسيد تا يزداني هم در عين شايستگي و البته مصدوميت از رسيدن به فينال و 
مدال بازماند. جالب اينكه در اين ميان حتي حرف هاي رسول خادم به عنوان سرمربي تيم ملي و رئيس 

فدراسيون كشتي هم به جايي نرسيد تا ثابت شود در فيلا هم حرفي براي گفتن نداريم. 

سقوط 8 پله اي و حسرت هايي كه به دلمان ماند

ضعف ورزش در ارتباطات بين المللي
وقتي حقمان را مثل آب خوردن مي خورند

خودزني ها مانع نفوذ ايران در مجامع بين المللي ورزش است
گفت و گوي »جوان« با مصطفي هاشمي طبا، رئيس اسبق كميته ملي المپيك

حد مدال بگيرد؛ مانن�د وزنه برداري كه پس از 
دو طلا، آن بلا سر بهداد س�ليمي آمد. شما به 
عنوان عضو س�ابق كميته بين المللي المپيك 
رابطه ناداوري ها و سياس�ت تقسيم مدال ها را 

تأييد مي كنيد؟
اين مسئله متأسفانه حقيقت دارد و كشورهاي مختلف با 
لابي ها و پول خرج كردن به دنبال كسب جايگاه يا مدال 
در ورزش جهان هستند. اين مسئله در ريو هم اتفاق افتاد 
و ناداوري هايي كه در كش��تي و وزنه برداري ديديد، در 
راستاي همان سياستي است كه توجهي به رقابت سالم 
ندارد و با استفاده از رابطه ها نتايج را تعيين مي كنند. در 
كش��ور ما هم با توجه به اينكه از اين كارها نمي كنيم و 
مانند برخي كشورها از طريق ناسالم و پول خرج كردن 
دنبال نتيجه نيس��تيم، ضربه ه��م مي خوريم. هر چند 
معتقدم ك��ه در المپي��ك 2016 وجه غال��ب داوري ها 
براي ايران منصفانه بود اما خب متأسفانه در مورد بهداد 

سليمي و برخي كشتي گيران حق خوري هاي آشكاري 
صورت گرفت. 

درس�ت اس�ت كه در اي�ران نمي خواهيم از 
طريق ناسالم در ورزش دنيا عرض اندام كنيم 
اما به نظر شما نداشتن كرسي و نفوذ در كميته 
بين المللي المپيك و فدراسيون هاي جهاني 

در اين حق خوري ها بي تأثير نيست؟
قطعاً تأثير دارد. در مجام��ع تصميم گيري ورزش دنيا 
نفوذ نداريم و اين مسئله خب در مواقعي مانند برخي 
داوري ها در جريان المپيك به ضررمان تمام مي شود. 
براي اينكه بتوانيم جلوي چنين مسائلي را بگيريم بايد 
شخصيت هاي پر نفوذي در مجامع بين المللي ورزش 
داشته باش��يم. البته در اينكه مديري از كشورمان در 
فدراس��يون هاي جهاني حضور ندارد، به خودمان هم 
بر مي گردد و بعضي مواقع خودزني هايي كه در داخل 
صورت گرفت باعث شد تا نتوانيم يك كرسي بين المللي 

بگيريم؛ جايگاهي كه مي توانس��ت خيل��ي به ورزش 
كشورمان در مناسبات كمك كند. به عنوان نمونه در 
ماجراي انتخاب دبيركل كنفدراسيون وزنه برداري آسيا، 
اختلافات داخلي سبب شد تا جايگاهي كه داشتيم را 

هم از دست بدهيم. 
يكي ديگر از مش�كلاتي كه در المپيك ريو 
هم خودش را بيشتر نشان داد، ناكامي مطلق 
كشورمان در رش�ته هاي پايه و پر مدال بود. 
براي اينكه س�همي در اين مدال ها داش�ته 

باشيم چه كار بايد بكنيم؟
اين به ضعف ما در كارهاي پايه اي ورزش برمي گردد، اينكه 
براي رشته هايي مانند دووميداني، شنا و ژيمناستيك كه 
مدال هاي زيادي در آن توزيع مي ش��ود، برنامه خاصي 
نداريم. بايد آموزش اين رشته ها از مدارس آغاز شود و با 
توسعه اين ورزش ها از رده هاي پايه و شناسايي استعدادها 

براي آينده ورزش پشتوانه سازي كنيم. 
به آينده نگري در توجه به رده هاي پايه اشاره 
كرديد اما متأسفانه مديران ورزش كشورمان 
براي المپيك هم تنها چند ماه قبل يا حداكثر 
يك س�ال قبل برنامه مي ريزن�د و خبري از 

برنامه بلند مدت نيست. 
براي المپيك به عقيده من نه يك پروژه چهار ساله، بلكه 
بايد يك برنامه ريزي 12 ساله داشته باشيم و در اين مدت 
ورزشكاران آماده ش��وند. همچنين از نظر اعتباري هم 
نبايد برخلاف امروز كه مربيان و ورزشكاران گلايه هاي 
زيادي از كمبودها دارند، دغدغه اي وجود داش��ته باشد. 
امروز يك مدير دنبال پول از اين و آن اس��ت و همواره از 
نظر مالي زير فشار است. اين فشارها بايد برداشته شود و با 
سرمايه گذاري و تأمين اعتبارات سعي شود كه يك مدير 
يا يك مربي بدون دغدغه بتواند براي ورزشكار برنامه ريزي 
و سرمايه  گذاري كند تا موفقيت در المپيك هاي بعدي 

بيشتر شود. 
يك�ي از نقاط روش�ن كاروان اي�ران در ريو، 
حضور پررن�گ بانوان و كس�ب اولين مدال 
تاريخ بانوان بود؛ اي�ن موفقيت ها چقدر در 
خنثي كردن تبليغات منف�ي غربي ها عليه 

كشورمان درباره زنان تأثير دارد؟
طبيعتاً وقتي افكار عمومي جهان اين درخش��ش و اين 
حضور را كنار تبليغات معاندان جمهوري اس��لامي قرار 
مي دهد، به دروغ بودن ادعاي دشمنان پي مي برد و اين 
تبليغات خنثي خواهد ش��د. البته براي نيروهاي معاند 
اين حضور تأثيري در روندشان ندارد و بانوان 100 مدال 
هم بگيرند، آنها به مهمل بافي ش��ان درباره زنان ايراني 
ادامه خواهند داد، هر چند با حضور بانوان كشورمان در 

مسابقات بين المللي نقشه شان نقش بر آب مي شود. 

در حالي كاروان كشورمان در المپيك ريو با كسب 3 مدال طلا، يك نقره و 4 برنز و 
سعيد احمديان
      گفت وگو

كسب مقام بيس�ت و پنجمي به كارش پايان داد كه نس�بت به المپيك چهار سال 
گذشته در لندن يك سقوط هشت پله اي در جدول را تجربه كرد و تعداد مدال هاي 
كاروان ايران از 12 مدال ب�ه 8 مدال كاهش پيدا كرد. هر چند به گفته كارشناس�ان نمي توان عملكرد ايران در 
المپيك برزيل را منفي ارزيابي كرد اما افت نتايج تيم هاي ورزش�ي كشورمان نسبت به المپيك گذشته سبب 
شده تا نوك انتقادات به سمت برخي رشته ها كه نتوانستند در ريو انتظارات را برآورده كنند، نشانه برود. با اين 
وجود مصطفي هاشمي طبا، رئيس اسبق سازمان تربيت بدني و كميته ملي المپيك در مجموع عملكرد كشورمان 
در المپيك 2016 را خوب ارزياب�ي مي كند، هر چند او انتقادهاي�ي را نيز به عملك�رد كاروان وارد مي داند. در 
گفت وگوي »جوان« با هاش�مي طبا نق�اط منفي و مثبت اي�ران در ريو مورد نقد و بررس�ي قرار گرفته اس�ت. 


